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zulk een wildernis niet veel goeds op den duur 
opleveren zal. 

Er moet weer goede orde komen. 
Met hartelijke groeten en heilbede uw toe

genegen MARNIX. 

N.B. Door een abuis van de redactie ver
schijnt deze brief een week eerder dan die, 
welke door schrijver is ingezonden als aan 
dezen voorafgaande. K.S. 

In het orgaan van de Utrechtsche Studenten Vereeni-
ging, S.S.R. (Societas Studiosorum Reformatorum) lezen 
we onder het hoofd: „Uitspraak van de Contactcommis
sie oveT de geroyeeiden: Keiliveiiaad", het volgende: 

Over de Contact Commissievergaderingen wordt nooit 
veel gezegd in de pers. Ze worden één, soms tweemaal 
in de week gehouden. Soms wordt het laat, vooral thans 
nu de universitaire en Societaszuivering wordt behan
deld. Door deze stof, die helaas hoofdmoot moet zijn, 
en in normale omstandigheden er niet was, is de Con
tact-Commissie overladen met werk en moeten we vaak 
tot diep in den nacht vergaderen. 

Toch is het misschien goed een enkele maal eens Iets 
te schrijven over deze vergadering, die nu al maanden 
Isng staat voor de zwaarste beslissingen, aangezien zij 
in de laatste maanden steeds voor diep ernstige proble
men staat als daar zijn de verhouding tot de hooglera
ren, de verhouding tot onze regering inzake de zuive
ring en vooral de verhouding tot de te zuiveren amici. 
Wij zijn God dankbaar dat dit alles kan geschieden in 
de -beste sfeer van goede amicitia, zodat er voor de aan
wezigen een opbouwende kracht van uitgaat, die on
gemerkt de Societas ingaat via de disputen en afdelings
vergadering. AI met al hebben we menige prachtige 
vergadering meegemaakt, waarvan we dankbaar' ver
trokken. Ik denk hier b.v. aai de vergadering waarop de 
Duitslandgangers geschorst werden, wat niet anders ge
schiedde dan na een urenlange discussie om de zaak 
van alle kanten te bezien. 

Nooit echter zal een vergadering meer indruk hebben 
gemaakt op ons, dan de vergadering van Maandagavond 
27 Aug. waarop de zuiveringscommissie voor het eerst 
een advies uitbracht iemand te royeren omdat hij ge
tekend en niet geprofiteerd had. 

Hoewel we met dit deel der vergadering eerst om elf 
uur begonnen, is er over deze amice urenlang beraad
slaagd. 

De Contact Commissie' heeft zich afgevraagd waarom 
deze amice nu eigenlijk geroyeerd moest worden en 
iwam uiteindelijk tot de conclusie dat als enige reden 
w^as op te noemen, dat deze amice kerkverraad had 
gepleegd en weigerde dit in te zien. 

Want het is kerkverraad zich loyaal te verklaren met 
een macht die niet van Jezus Christus is. En het is 
kerkverraad wanneer men dit niet inziet. Ik wil over 
dit punt niet veel schrijven, want onze visie mag bekend 
heten wat wij onder kerk en kerkverraad verstaan. 

Maar er is nog een tweede punt ter sprake gekomen: 
De Contact-Commissie achtte het ook wenselijk dat dit 
punt in de pers even genoemd werd, opdat men het zou 
weten, waarom de S.S.R. amici royeert. 

En op die Contact-Commissie is ook uitgesproken, 
dat het even/zo een kerkverraad zou zijn wanneer wij 
dit woord niet eerlijk zouden uitspreken voor het-forum 
van onze afdeling, en voor het gezicht van de laatste 
vergadering heeft de praeses dat ook gedaan. 

De afdeling moet weten dat het op alle inoment en 
alle plaats mogelijk is kerkverraad te plegen en wan
neer wij dit bedenken dan zal ons dat schokken zoals 
het de Contact-Commissie geschokt heeft dit te moeten 
constateren, en het heeft haar meer geschokt dan mis
schien menigeen zal denken, die in zijn leunstoel gezeten, 
eens gaat kijken wat de perscommissaris weer te zeggen 
heeft. Maar het moet gezegd worden: Er is in onze 
afdeling KERKVERRAAD geconstateerd, en wij zullen 
daarop verder hebben toe te zien, want een zuivering 
die zich alleen bezig houdt met politieke zuivering is 
op zichzelf KERKVERRAAD. 

Mengeen zal dit helemaal geen mooi stuk vinden qua 
artikel. Het zij zo, maar wat ik zou willen, is dat men 
DIT artikel eens helemaal vergat op dat éne' woord 
na: KERK-VERRAAD. 

Judas nu was een verrader. 
Zalig wie zich aan de kerkelijke en bijbelse termino

logie niet ergert maar ook op het woord KERKVER
RAAD zijn hand legt en het aanvaardt met de vrijspraak 
voor eeuwig van de verraadsstraf ontslagen te zijn, om
dat Christus alle verradersloon op zich heeft genomen. 

"VSfant deze geschorste amici zijn er uit gezet, maar 
i^piocht onze Societas nog eens zo zuiver worden dat er 
"•amici komen die als Judas eigenhandig naar de deur 
grijpen en opstappen en haasti^ijk gaan doen, wat ze 
van plan zijn. Want wij leven al eeuwen na Judas en 
dus eeuwen dichter bij de wederkomst van Christus 
waardoor alles veel scherper wordt oftewel apocalyp-
tischer. 

P.S.: Mag ik verschoond blijven van vragen a la: of 
ik nu alle tekenaars Judassen vind? Wie zo iets 
denkt, heeft Judas niet begrepen en mijn artikel 
helemaal niet, maar dat gebeurt meer! 

Onder den titel: ,,ln memoriam Prol. Titus Brandsma: 
getuige van Chrislxts", schrijft hetzelfde blad: 

Wanneer deze mededelingen verschijnen, is de lees-
avond over de illegale literatuur reeds gehouden. 

Ik wil echter twee stukken hier weergeven uit de ille
gale literatuur, die tot het mooiste behoren, wat onze 

letterkunde ooit aan Christelijke uiting heeft voortge
bracht. 

We laten Karl Earth maar rustig beweren met de zo
juist tot het hoogleeraarschap opgestegen Dr Miskotte 
(zal landen in de Civitas Academica te Leiden) dat er 
geen Christelijke literatuur bestaat, maar spreken toch 
de wens uit, dat velen vooral het hierna volgende ge
dicht uit het hoofd mogen leren opdat ze er aan denken 
kunnen wanneer ze (en dat komen we eens allemaal 
in ons leven, voorzover we het niet al gedurig zijn) in 
een benauwende eenzaamheid komen, waar we het zullen 
moeten doen met het geloof alleen. 

Laat vooral een ieder de beide laatste geschriftjes van 
Prof. Brandsma kopen, onidat die in hun klaren eenvoud 
een bezit vormen voor het leven. 

Ik citeer eerst een stukje proza: 
„Beata Solitudo. Ik ben er al helemaal thuis, in dat 

,,kleine celletje. Ik heb mij er nog niet verveeld, in-
„tegendeel. Ik ben er alleen, o ja, maar nooit was Onze 
„Lieve Heer mij zo nabij. Ik kan het uitjubelen van 
,.vreugde, dat Hij zich weer eens geheel door mij heeft 
„laten vinden, zonder dat ik bij de mensen of de mensen 
„bij mij kunnen. Hij is nu mijn enige toeverlaat en ik 
,.voel me veilig en gelukkig. Ik wil hier altijd blijven, 
„als Hij het zo beschikt. Ik ben nog zelden zo gelukkig 
,,en tevreden geweest." 

Nog schoner bijna heeft hij deze gedachte weerge
geven in het volgende vers: 

O Jezus, als ik U aanschouw. 
Dan leeft weer dat ik van U hou 
En dat ook Uw hart mij bemint. 
Nog wel als Uw bijzond're vrind. 
Al vraagt mij dat meer lijdensmoed 
Och, alle lijden is mij goed. 
Omdat ik daardoor U gelijk 
En dit de weg is naar Uw rijk 

Ik ben gelukkig in mijn leed. 
Omdat ik het geen leed meer weet, 
Maar 't aller uitverkorens! lot 
Dat mij vereent met U, o God. 
Och laat mij hier maar stil alleen, 
Het kil en koud zijn om mij heen 
En, laat geen mensen bij mij toe 
't Alleen zijn word ik hier niet moe. 
Want Gij o Jezus zijt bij mij. 
Ik was U nimmer zoo nabij. 
Blijf bij mij, bij mij, Jezus zoet. 
Uw bijzijn maakt mij alles goed. 

Brandsma nu was Hoogleraar. 
Brandsma nu was een Rooms Katholiek. 
De Societas Studiosorum Reformatorum buigt zich in 

eerbied voor dezen groten martelaar voor de zaak van 
het Christendom in Nederland in de Twintigste Eeuw. 

Hij trooste en bemoedige ons nadat hij gestorven is. 

MIDDELBURG. — Van den heer J. P. te M. ont
vingen wij het verzpek den lezers het volgende mede 
te deelen inzake de kwestie van het ter hand stellen 
van een serie vragen aan Dr Hommes, dat de vraag
steller part noch deel heeft aan dezen handel, wat aan 
de zaak zelve natuurlijk niets verandert. K. S. 

's-HERTOGENBOSCH. — Ter correctie op in de pers 
circuleerende berichten meldt ds H. Veltman ons uit 
Den Bosch: 

1. „De kerkeraad" heeft zich over al- of niet-confor-
meeren aan de synodale besluiten niet uitgesproken en 
dus kan ook niet geconstateerd worden, dat hij met de 
uitgesproken vonnissen accoord gaat. Of sommige 
kerkeraadsieden dat wellicht zouden willen doen, is een 
andere zaak. * 

2. Uit het sub 1 gezegde moet dus volgen, dat ,,de 
kerkeraad" ook geen uitspraak heeft gedaan over de 
vraag: moeten we de geschorste en afgezette ambts
dragers niet beschouwen als van 'sHeeren wege uit het 
ambt gestooten en dus voor de wereld eerloos en der 
kerk schandelijk? Indien sommige kerkeraadsieden dat 
zouden willen doen, zou dat voor hun rekening zijn. 

3. De kerkeraad stelt niet aan de classis voor om 
deze ambtsdragers als afgevaardigden van de vrijge
maakte kerken uit te noodigen op de meerdere verga
deringen der synodale kerken met adviseerende stem. 
Wat is het geval? De kerkeraad heeft aan de Particu
liere Synode verzocht te overwegen of: 

Ie. op het getuigenis van de Classis Hardenberg en 
het besluit van den Utrechtschen kerkeraad inzake de 
„Verklaring van gevoelen" van dé bezwaarde predi
kanten en ouderlingen als basis in haar ressort alle 
moeilijkheden met bezwaarde leden en kerken voor
komen kunnen worden en het contact met de vrijge
maakte kerken en leden hersteld kan worden. 

De vraag was dus: is hier een mogelijkheid om op 
een goede basis- tot de zoozeer gewenschte eenheid te 
komen? Maar er is onmiddellijk èn op den kerkeraad 
én op de Part. Syn. door mijzelf op gewezen, dat dan 
ook de binding aan de leerbeslissing inzake het „houden 
voor enz." herroepen moet worden; èn dat de schorsin
gen en afzettingen ongedaan moeten worden gemaakt, 
aangezien de Koning der kerk niet van Zijn .Avond
maalstafel weert degenen, die voor Zijn waarheid en 
recht opkomen en den kansel niet toesluit voor de
genen, die Zijn Woord getrouw bedienen. 

Achteraf is gebleken op de vergadering der Generale 
SYnode, dat de Utrechtsche verklaring inderdaad géén 
basis is voor samenleven, omdat ze weer door allerlei 
gemanipuleer van haar, kracht beroofd is; terwijl punt 1 
van die Utrechtsche verklaring reeds haar eigen zwak
heid had. 

Maar het ging, toen óns besluit geboren werd, slechts 

om de vraag: is hier een mogelijliheid om tot herstel 
van contact te komen en dus voor het aangezicht Gods 
nog eens saam te spreken over hetgeen tot zoo groote 
verdeeldheid aanleiding gegeven heeft en geeft. 

Verder heeft de kerkeraad verzocht aan de Part. Syn. 
te overwegen of: 

2e. er middelen en wegen gevonden kunnen worden 
om leden en kerken, meerdere en mindere vergade
ringen te doordringen van de noodzaak niet alleen el
kander als Gereformeerde broeders en zusters te zoeken 
en vast te houden doch ook de vereeniging in één ver
band uiteindelijk na te streven met onze broeders en 
zusters in de Chr. Geref. Kerk, de Geref. Gemeenten 
en de Ned. Herv. Kerk; 

3e. zij zelf hiermede een begin kan maken door op 
haar vergaderingen afvaardiging met adviseerende 
stem te noodigen van genoemde kerken, de hoop uit
sprekende, dat dit over en weer algemeene practijk 
'moge worden ter verkrijging van de zoo noodige be
langstelling voor en het contact met elkander. 

Er is in deze twee punten geen sprake meer van de 
,,Vrijgemaakte kerken", zoodat het ook de bedoeling 
niet is. wat een of meerdere Mededeelingenbladen 
schrijven: „Niettemin stelt deze kerkeraad aan de 
classis voor om deze ambtsdragers als afgevaardigden 
van de vrijgemaakte kerken uit te noodigen op de 
meerdere vergaderingen der synodale kerken met ad
viseerende stem. Eenerzijds erkent men ze dus als on
waardige scheurmakers, anderzijds wil men ze uitnoo-
digen mee te bouwen aan de kerk." 

De vraag van den kerkeraad te 's-Hertogenbosch was 
slechts: hoe krijgen we met de sub 2 genoemde broeders 
en zusters (het „hiermede" van ten 3e slaat toch duide
lijk terug op de sub 2 genoemden), dat zal kunnen 
leiden tot de éénheid van allen, die den Bijbel erken
nen als Gods onfeilbaar Woord en Christus hun Zalig
maker en Koning weten. Want is die éénheid door 
Hem niet geboden? Mógen we onze broeders en zusters 
in de Chr. Geref. Kerk, de Geref. Gemeenten en de 
Ned. Herv. Kerk dan loslaten? Wat weten wij in 't 
algemeen van hun moeilijkheden at en zij van de onze? 
Is het niet dringenld gewenscht elkander te leeren 
kennen en na te gaan: wat scheidt en wat vereenigt 
ons? Men kan natuurlijk over de wijze, waarop dit ge
beuren moet, van meening verschillen met elkander. 
Daarom was het ook slechts een ,,verzoek tot over
weging". 

Maar over de Vrijgemaakte kerken ging het hier niet 
— het zij nogmaals gezegd. Want in dat stadium, waarin 
de „vraag" van 's-Hertogenbosch geboren werd, hadden 
we nog een kleine hoop, dat zoowel de leerbeslissing 
als de schorsingen en afzettingen herroepen zouden 
worden; althans gold dit voor een deel van den kerke
raad. En was dat gebeurd — dan behoefde immers 
over het „uitnoodigen van deze afgevaardigden met ad
viseerende stem enz." niet gesproken te worden. Dan 
was de éénheid met hen hersteld! Punt 1 gaat daar 
over — en 2 en 3 handelen over iets anders! 

4. Ik hoop van harte, dat men thans eenigszins in 
staat zal zijn de sluitrede te vinden. 

Wat mijzelf betrefi: — ik spreek nu niet over -,,den 
kerkeraad" — ik heb ter plaatse, waar zulks behoorde, 
duidelijk genoeg gezegd hóe ik over de leeruitspraak 
inzake het „houden voor enz." denk en over de schor
singen en afzettingen. God moge hen genadig zijn, die 
dit alles voor hun rekening nemen! 

HATTEM. — Het adres van den scriba der vrijge
maakte kerk van Hattem is thans: H. Lijster, Ridder-
straat A 299, Hattem. 

De vacatures ontstaan door het zich onttrekken aan 
het opzicht van den wettigen Kerkeraad van een 4-tal 
ouderlingen zijn thans weer vervuld, zoodat de arbeid 
weer op normale wijze voortgang kan hebben. 

Het aantal leden der kerk bedraagt nu plm. 1000, 
vóór de vrijmaking ruim 1100. 

GORINCHEM — In de vergadering van den kerkeraad 
der Geref. Kerk te Gorinchem is het op Dinsdag 11 Sep
tember tot een vrijmaking gekomen. Door een aantal 
leden was een smeekschrift bij den kerkeraad ingediend 
zich van de binding van de leerbeslissing te willen vrij
maken. Daar de kerkeraad aan dit verzoek niet heeft 
willen voldoen heeft één ouderling zich vrijgemaakt. 
Nog drie oud-ouderlingen, die nog op deze vergadering 
aanwezig waren, doch wegens periodieke aftreding juist 
van het ambt waren ontheven verlieten-^ tegelijk de ver
gadering. Onder hun leiding, met medewerking van den 
kerkeraad van Giessendam is de gemeente tegen Zon
dag 16 September voor de eerste maal opgeroepen tot 
den dienst des Woords. 

AAN ONZE LEZERS. 
We Zijn reeds begonnen met het verzenden van de 
reeds verschenen'nrs. Het is ons echter niet mogelijk 
om aan alle aanvragen van nrs 46, enz., nu te voldoen. 
Wie dus de nrs 46, enz. aanvroeg en wel een 
gedeelte kreeg van wat hij vroeg, moet bedenken 
dat de niet gezonden nrs. later zullen volgen. Hier
over behoeft men dan niet meer te correspondeeren. 
Wij houden die verzoeken, die na het verschij-
nenl van nr 51 bij ons binnenkwamen, in porte
feuille, tot we ze na eventueelen herdruk kunnen vol
doen. Wie ons nog geen bericht zond kan dit natuur
lijk nog doen, als er van de reeds verschenen nrs. 
enkele ontbreken. 

Wie proefnummers toegezonden kreeg en daarvan 
enkele exemplaren overhield, wordt verzocht deze 
te willen retourneeren. We kunnen ze zoo goed ge
bruiken. 
Wij verzoeken onzen abonneé's die nog niet betaald 
hebben het abonnementsgeld over het loopende half
jaar (Juli—December 1945) per postwissel aan ons 
over te maken aan het adres: Keminli en Zoon, Over 
den Dom, Utrecht. 

ADMINISTRATIE DE REFORMATIE. 


